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احزاب
خبر كوتاه

چهره روز 

ايراني��ان  امي��د  بني��اد  ريي��س 
اصلاح طلبان را وفادارترين افراد به انقلاب 
اسلامي ايران دانس��ت و گفت: كساني كه 
به بركت انقلاب اسلامي صاحب تريبوني 
ش��ده اند با چه جس��ارتي به خ��ود اجازه 
مي دهن��د اصلاح طلب��ان را فتنه گر و ضد 
ولايت فقيه معرفي كنند؟ عده اي كه اين 
اتهامات را ب��ه اصلاح طلبان مي زنند كاش 
جسارت اين را هم داش��تند كه بگويند در 

زمان پيروزي انقلاب چه مي كردند. 
به گزارش اميد، دكتر محمدرضا عارف 
در ديدار دبيركل و اعضاي شوراي مركزي 
حزب اتحاد مل��ت با تبريك آغ��از فعاليت 
اين تش��كل سياس��ي، بر ضرورت تقويت 
انسجام بخش��ي در مجموعه اصلاح طلبان 
تاكي��د كرد و گف��ت: ش��كل گيري احزاب 
مختلف در دوران جديد ب��ه خصوص بعد 
از انتخابات رياس��ت جمهوري نويد بخش 
نشاط سياسي در كشور است و وظيفه همه 
فعالان سياسي است كه در حفظ اين فضا 

و ارتقاي آن تلاش و فعاليت هاي خود را در 
قالب تشكل هاي شناس��نامه دار و رسمي 

ساماندهي كنند. 
وي حض��ور حزب اتح��اد مل��ت را به 
عنوان ي��ك ظرفي��ت موث��ر در مجموعه 
اصلاح طلبان دانس��ت و ادامه داد: مطمئنا 
تاس��يس يك تش��كل سياس��ي به روند 
توسعه سياسي در كشور كمك مي كند و 
نبايد تصور ش��ود تشكيل يك حزب باعث 
كمرنگ ش��دن احزاب ديگر مي شود چرا 
ك��ه در فضاي رقابت��ي علاوه ب��ر افزايش 
نشاط سياس��ي به تقويت تحزب در كشور 

نيز كمك مي شود. 
 عضو مجمع تش��خيص مصلحت نظام 
ب��ر ض��رورت آسيب شناس��ي رفتارهاي 
گذش��ته تاكيد ك��رد و گف��ت: خواهران 
و ب��رادران عزي��ز در حزب اتح��اد ملت از 
چهره هاي مومن و متعهد به نظام اسلامي 
هستند و بعضا مس��ووليت هايي در سطح 
كلان عه��ده دار بودن��د و مطمئن��ا تلاش 

خواهند كرد با اس��تفاده از تج��ارب تلخ و 
شيرين گذش��ته روش و منش اعتدالي را 
كه جوه��ره اصلي اصلاح طلبي اس��ت در 

سياست ورزي در پيش بگيرند. 
وي بر ض��رورت ش��كل گيري احزاب 
قدرتمن��د و فراگي��ر و نق��ش آفرين��ي 
موثر آنه��ا در انتخاب��ات مجل��س تاكيد 
كرد و گفت: تلاش��ي ك��ه تاكن��ون براي 
ش��كل گيري اجم��اع مبني ب��ر واگذاري 
ائتلاف به حوزه هاي انتخاباتي در بسياري 
از اس��تان ها ص��ورت گرفت نقط��ه قوت 
اصلاح طلبان محس��وب مي ش��ود و بايد 
تلاش كرد در اس��تان هاي باقي مانده اين 

سازوكار اجرايي شود. 
ع��ارف در بخ��ش ديگري از س��خنان 
خود به وفاداري اصلاح طلب��ان به انقلاب 
اس��لامي و راه و خط رهبر فقي��د انقلاب 
اش��اره كرد و گفت: در صف اول مبارزات 
در رژيم گذش��ته افرادي حضور داش��تند 
كه امروز با هويت اصلاح طلبي ش��ناخته 

مي ش��وند، بع��د از انق��لاب اس��لامي هم 
در راه و خ��ط ام��ام خمين��ي)ره( بودند 
و در هش��ت س��ال دف��اع مق��دس ه��م 
 حضور موث��ري در جبهه داش��تند و جزو 
ولايتمدارتري��ن اف��راد ه��م محس��وب 
مي ش��وند، ح��ال كس��اني كه ب��ه بركت 
انقلاب اس��لامي صاحب تريبوني شده اند 
با چه جس��ارتي به خود اج��ازه مي دهند 
اصلاح طلبان را فتنه گر  و ضد ولايت فقيه 
معرفي كنند؟ عده اي كه اين اتهامات را به 
اصلاح طلبان مي زنند كاش جس��ارت اين 

را هم داشتند كه بگويند در زمان پيروزي 
انقلاب چه مي كردند. 

وي با بي��ان اينك��ه اصلاح طلب��ان به 
تغيي��ر و اص��لاح در چارچ��وب ارزش ها 
و قان��ون اساس��ي ب��راي اص��لاح برخي 
نابس��اماني ها معتقدند، خاطرنشان كرد: 
اصلاح طلبان خود را ج��زو نظام مي دانند 
و تا بن دن��دان به اي��ن نظ��ام وفادارند و 
هيچگاه دس��ت از حمايت از نظام اسلامي 

نخواهند كشيد. 
در ابتداي اين ديدار دكتر شكوري راد، 

دبيركل ح��زب اتحاد ملت ضمن تش��كر 
از حض��ور دكتر ع��ارف در كنگ��ره حزب 
تقوي��ت  در  مواض��ع وي  از  متبوع��ش 
همگرايي و انسجام اصلاح طلبان قدرداني 

كرد. 
آذر منص��وري، عضو ش��وراي مركزي 
اين ح��زب ني��ز اظه��ار امي��دواري كرد 
حرك��ت دكت��ر ع��ارف ب��ه عن��وان نماد 
بتواند  اصلاح طلب��ان  مس��ووليت پذيري 
در حرك��ت رو ب��ه جل��وي آنه��ا ترويج و 

جريان سازي شود.

تشكل سياسي محسن رضايي بر سر دوراهي قاليباف يا لاريجاني
 حسن بيادي، عضو ش��وراي مركزي جبهه ايس��تادگي و از نزديكان محمدباقر قاليباف از رايزني براي 
حضور »علي لاريجاني« ي��ا »محمدباقر قاليباف« به جاي »محس��ن رضايي« در جبهه ايس��تادگي ايران 
اسلامي خبر داد. حس��ن بيادي با اش��اره به رايزني جبهه متبوعش با علي لاريجاني اظهار داشت: با توجه 
به بازگشت »محس��ن رضايي« به سپاه پاس��داران و عدم فعاليت سياسي وي، جبهه ايس��تادگي به دنبال 
فرد جايگزين است كه امكان پش��تيباني معنوي از ما )جبهه ايستادگي( را داش��ته باشد. وي افزود: پس از 
بررس��ي هاي صورت گرفته به دو گزينه »علي لاريجاني« و »محمدباقر قاليباف« رسيديم كه البته رايزني 
و ديدارهايي در اين خصوص با عل��ي لاريجاني انجام دادي��م، اما هنوز به نتيجه قطعي نرس��يده ايم. عضو 

ش��وراي مركزي جبهه ايس��تادگي تاكيد كرد: البته هنوز در اين باره به نتيجه اي نرسيديم و فعلا در حال 
ادامه رايزني ها هستيم. بيادي در پاسخ به اين سوال كه آيا با قاليباف هم مذاكراتي انجام داديد؟ گفت: فعلا 
مذاكراتي با وي انجام  نشده و اين موضوع فقط در حد پيشنهاد مطرح  شده است. وي از تشكيل كميته هاي 
تخصصي جبهه ايس��تادگي خبر داد و گفت: اس��امي كميته ها از طريق س��خنگو اعلام خواهد ش��د. عضو 
ش��وراي مركزي جبهه ايس��تادگي در پايان با اش��اره به برنامه هاي جبهه متبوعش براي انتخابات مجلس 
شوراي اس��لامي گفت: جبهه برنامه هاي گس��ترده اي را در س��طح ملي در انتخابات هاي پيش رو دارد كه 

ان شاءالله اجرايي خواهد شد. 

عارف خطاب به »کسانی که به برکت انقلاب اسلامی صاحب تريبونی شده اند«

باچهجسارتیاصلاحطلبان
را»فتنهگر«ميخوانيد؟

حسن رسولي فعاليت سياسي را حق رييس دولت 
نهم و دهم مي داند

احمدي نژاد تمام نشده است
حسن رسولي، فعال سياسي اصلاح طلب با س��ابقه چند دوره استانداري و معاونت سياسي 
وزارت كشور از نيروهايي است كه مي تواند چهره هاي سياس��ي فعلي را به خوبي تحليل و مورد 
ارزيابي قرار دهد. او روز گذشته در گفت وگويي با ايسكانيوز تحليل خود از رفتار و آينده احمدي نژاد 

را ارايه كرد: 
   با شناختي كه از آقاي احمدي نژاد دارم به خصوص در دوره اي كه وزارت كشور تشريف داشتند 
يكي از خصوصيات روان شناختي وي غيرقابل پيش بيني بودن عكس العمل ها و رفتارهايش در 
 مواجهه با ش��رايط وقايع و رويدادها مي دانم. بروز و ظهور اين خصلت روانش��ناختي او طي دوره 
هشت ساله رياست جمهوري به وفور تجربه و مشاهده شد و لذا فكر مي كنم از نظر رفتارشناسي 
آقاي احمدي نژاد از اينكه در مواجهه با يك موضوع ماهيتا واحد يعني سكوت در مقابل بازداشت 
نفر دوم دولتش دكتر رحيمي و عكس العمل نسبتا فوري حمايتي و قاطعانه در مواجهه با معاون 
ديگر دولت نهم آقاي بقايي مي كنند به نظر من با اين مدل شخصيتي او خيلي دور از انتظار نيست. 

   نكته بعدي اينكه رفتار احمدي نژاد از منظر اخلاق��ي و از منظر مديريتي با دكتر رحيمي در 
هنگام بازداشت كه در قالب سكوت راديويي تجلي پيدا كرد و اين سكوت همچنان ادامه دارد امر 

پسنديده و مورد قبولي نيست. 
   ش��ايد علاوه بر خصلت غيرقابل پيش بيني بودن رفتارهاي احمدي ن��ژاد يك مقدار فضاي 
فعلي كشور كه نزديك انتخابات است و بيشتر اين نوع مسائل در سطح افكار عمومي مورد توجه 
و پردازش قرار مي گيرد در برخورد متفاوت احمدي نژاد با مورد بقايي هم بي تاثير نباش��د و نكته 
آخر اينكه اتهامات رحيمي بيان شد اما اتهامات بقايي هنوز بيان نشده و آقاي محسني اژه اي به 
بعد موكول كردند و به استناد چارچوب هاي حقوقي اعلام كردند كه قادر نيستند بيان كنند؛ بايد 

بازپرس پرونده، دادستان و مقامات قضايي و رييس دادگاه مربوطه بيان كنند. 
   جريان احمدي نژاد و حلقه ياران سياسي ايشان كه به مدت هشت سال اصلي ترين قوه از قواي 

سه گانه را مديريت و رهبري كردند به عنوان يك ظرفيت واقعي 
بايد مورد اذعان و قبول صاحب نظران سياسي واقع شود؛ اين 
گزاره كه احمدي نژاد پرونده اش بس��ته شد و جرياني به نام 
جريان احمدي نژاديسم با هر نام و با هر برچسبي در سپهر 

سياسي ايران وجود خارجي نخواهد داشت و اگر هم 
بقايي از آن باقي بماند فاقد كارايي 

و اثربخش��ي خواهد بود اين باور 
به دور از يك ن��گاه واقع بينانه و 

حرفه اي است. 

مشاركت حداكثري در انتخابات با كاهش رد صلاحيت ها
علي اكبر مرتضوي كياسري رييس شوراي مركزي و سياستگذاري مجمع جانبازان و ايثارگران 
انقلاب اسلامي گفت: ايجاد امكان حضور حداكثري نامزدها با سلايق و علايق گوناگون، كاهش 
ريزش ها و پرهيز از رد صلاحيت س��ليقه اي، نقش موثري در افزايش مش��اركت دارد. اين فعال 
سياس��ي اضافه كرد: معتقدم مش��اركت حداكثري را بايد از ايجاد امكان مشاركت همه سلايق، 
عقايد و نگاه هاي گوناگون به وجود آورد و بايد دايره باز شود تا افراد با افكار گوناگون و در محوريت 
قانون و معتقد به رهبري و نظام وارزش هاي انقلاب پا به عرصه بگذارند. وي با اشاره به اينكه هرچه 
ريزش ها و رد صلاحيت ها كمتر باشد، موجب ظهور مشاركت حداكثري خواهد شد، خاطرنشان 
كرد: تلاش براي وحدت و آرامش در جامعه مي تواند موجب آگاهي و پيگيري بهتر و دقيق تر مردم 
نسبت به كانديداهاي معرفي شده شود و همين موضوع، انگيزه اي براي مشاركت حداكثري در 
صحنه انتخابات ايجاد خواهد كرد. وي با بيان اينكه دست اندركاران از رد صلاحيت ها به روش هاي 
گوناگون خودداري كنند، گفت: از طرفي بايد بهداش��ت رواني جامعه نيز حفظ شود و گروه ها و 
جناح ها از حمله به يكديگر و تخريب طرف مقابل خودداري كنند و در جهت ارايه برنامه و ايجاد 

آرامش حركت كنند. 

شعار موتلفه »يك صدا، يك فهرست« است
محمدنبي حبيبي با اشاره به روند همگرايي در ميان اصولگرايان براي رسيدن به فهرست واحد 
گفت: روند همگرايي وحدت اصولگرايان با شيب معقولي پيش مي رود. به گزارش روابط عمومي 
حزب موتلفه، محمد نبي حبيبي در پايان نشس��ت دبيران اين حزب با هشدار به جرياني كه در 
داخل امريكايي ها را بزك مي كنند تصريح كرد: اين نخستين بار نيست كه ملت و رهبري طي 35 
سال گذشته با طراحي هاي دشمن مقابله مي كنند كساني كه مي خواهند جاده صاف كن بازگشت 
سلطه باش��ند بايد توجه كنند ملت در طرد آنها ترديد نمي كند. وي با اشاره به روند همگرايي در 
ميان اصولگرايان براي رسيدن به فهرست واحد تاكيد كرد: روند همگرايي وحدت اصولگرايان با 
شيب معقولي پيش مي رود. دبيركل حزب موتلفه اسلامي با اش��اره به نقد برخي از روزنامه هاي 
دوم خردادي در مورد نقش حزب موتلفه اس��لامي در اين روند اظهار داشت: برخي روزنامه هاي 
اصلاح طلب به موتلفه اس��لامي تهاجم دارند كه چ��را رفته ايد با پاي��داري و ايثارگران همگرايي 
كرده ايد. بايد به آنها بگوييم مش��ي موتلفه را خودش تعيين مي كند كه در جهت ائتلاف با همه 
تشكل ها و عناصر اصولگراست كه با حفظ سلايق و امور اختصاصي هر كدام در مشتركات نظام 
و ارزش هاي اصولي با هم همگرايي داشته باشند؛ ما اطمينان داريم كه راه را درست آمده ايم؛ راه 

همان است كه بارها گفته ايم؛ »يك صدا، يك فهرست« با محوريت روحانيت، در خط ولايت. 

ادعاي سروري درباره پيروزي  اصولگرايان
قائم مقام جبهه رهپويان گفت: ارايه يك ليس��ت واحد براي انتخاب��ات از طرف اصولگرايان 
راهكاري براي پيروزي قطعي است.  پرويز س��روري در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران، در رابطه با 
نامه امضاشده توسط جامعه روحانيت براي ارايه ليست واحد اصولگرايان براي انتخابات مجلس 
اظهار داشت: براي پيروزي در انتخابات، بهترين راهكار ارايه يك ليست واحد از طرف اصولگرايان 
است. وي با تاكيد بر اينكه با توجه به شرايط كنوني بايد تلاش شود تا سبد آراي اصولگرايان تقسيم 
نشود، گفت: اصولگرايان با ايثارگري و چشم پوشي از حدود مطلوبات شان قطعا مي توانند در يك 
نقطه اشتراك داشته باشند كه آن نقطه نيز ليست واحد است. قائم مقام جبهه رهپويان اظهار كرد: 
اصولگرايان با ارايه يك ليست در انتخابات ش��ايد به صددرصد خواسته هاي شان نرسند اما قطعا 

مي توانند 70 درصد خواسته هاي شان را تامين كنند.  

ورود مداحان به انتخابات مورد پسند جامعه نيست 
حسين سبحاني نيا، عضو كميس��يون امنيت ملي مجلس و فعال سياس��ي اصولگرا اعلام 
كرد كه ورود مداح��ان به انتخابات به جايگاه آنان آس��يب وارد مي كند. س��بحاني نيا در مورد 
 اعلام آمادگي برخ��ي مداحان مبني ب��ر ارايه ليس��ت در انتخابات مجلس ده��م به خبرنگار 
نامه نيوز گفت: كشور ما يك كشور آزاد است و همه گروه ها مي توانند به صورت آزاد در مسائل 
ورود پيدا كرده و به عنوان مجموعه اي مس��تقل مي توانند از كساني طرفداري كنند. اين فعال 
سياس��ي اصولگرا اظهار داش��ت: اينكه ما برخي گروه ها را به برخي حوزه ها بكشانيم آسيب به 
اين مجموعه ها مي رس��اند، يعني مجموعه هايي را كه بين مردم مجموعه هاي ارزشي و ولايي 
و مورد احترام بودند نبايد وارد اين مسائل كنيم. سبحاني نيا بيان كرد: اينكه بخواهيم در قالب 
گروهي اينچنيني مانند مداحان ليستي ارايه دهيم خيلي مورد پسند جامعه نيست و قطعا به 
جايگاه اين مجموعه ها نيز آسيب مي رساند. پيش از سبحاني نيا، علي مطهري، نماينده مردم 
تهران در مجلس شوراي اسلامي نيز در مورد برخي اخبار مبني بر ارايه ليست توسط مداحان 
در انتخابات مجلس دهم به نامه نيوز گفت: منع قانوني براي اين موضوع وجود ندارد و مي توانند 
اين كار را كنند. وي اظهار داشت: از نظر من هركسي دوست دارد مي تواند براي انتخابات گروه 
تشكيل دهد و ليست بدهد و عيب ندارد و مشكلي نيز در اين زمينه وجود ندارد. عضو كميسيون 
فرهنگي مجلس همچنين در پاس��خ به اين س��وال كه برخي از اين موضوع يعني ارايه ليست 
توس��ط مداحان ابراز نگراني كرده اند، گفت: چه نگراني؟ مردم بايد آگاهي كافي داشته باشند 
و اگر مردم رشد و آگاهي كافي داشته باشند هيچ مش��كلي پيش نمي آيد. شايان ذكر است در 
هفته گذشته مجتبي توانگر، عضو ش��وراي مركزي جمعيت ايثارگران انقلاب اسلامي با اشاره 
به گفت وگويش با سعيد حداديان گفت كه او از تك روي برخي طيف هاي اصولگرا در دوره هاي 
گذشته انتقاد كرده و تاكيد داش��ت براي وحدت حداكثري ميان همه طيف هاي اصولگرا نياز 
اس��ت كه برخي از مواضع خود كوتاه بياين��د. حداديان با بيان اينكه يكي از اش��تباهات ما اين 
اس��ت كه در انتخابات س��راغ آدم هاي غير روحاني مي رويم، گفت: خبرهاي خوبي از وحدت 
اصولگرايان به گوش مي رسد اما در نهايت اگر آقايان به وحدت نرسند مداحان ليست جداگانه اي 
خواهند داد. اين خبر با واكنش هاي زيادي روبه رو ش��د و بسياري از جريان هاي سياسي اعم از 

اصلاح طلب و اصولگرا به اين حضور واكنش منفي نشان دادند.

باشگاه اصلاح طلبان

باشگاه اصولگرايان

محسن رهامي، دبيركل انجمن اسلامي مدرسين دانش��گاه ها و عضو شوراي راهبرد انتخاباتي 
اصلاح طلبان درباره نقش شوراي نگهبان در حضور حداكثري و جلوگيري از ورود افراد ناشايست به 
انتخابات گفته است: شوراي نگهبان و اعمال اختيارات قانوني آن از حيث نظارت و جلوگيري از ورود 
افراد ناشايست به حيطه انتخابات نقش اثر گذار و مهمي در نشاط سياسي دارد. رهامي در گفت وگو 
 با ايرنا ضمن اش��اره به اينكه اجراي انتخابات با وزارت كش��ور است، افزود: ش��وراي نگهبان مرجع 
تظلم خواهي افرادي است كه رد صلاحيت شده اند تا از تخلف هيات هاي اجرايي و مجريان انتخابات 
جلوگيري كند. وي با بيان اينكه در سال هاي گذشته عملكرد شوراي نگهبان به نوعي انتخاب را دو 
مرحله اي كرده اس��ت، ادامه داد: به نظر بعضي از اعضاي محترم شوراي نگهبان آنها بايد صلاحيت 
كانديداها را احراز كنند درصورتي كه بين احراز و رد صلاحيت تفاوت وجود دارد. اين فعال سياسي 
افزود: در واقع شوراي نگهبان بر كار هيات هاي اجرايي نظارت دارد كه اگر افراد ناصالحي را تاييد يا 
افراد صالحي را رد كرده باش��ند با توجه مدارك و مستندات موجود از وقوع خلاف جلوگيري كنند. 
رهامي با اش��اره به اينكه احراز صلاحيت با هيات هاي اجرايي اس��ت كه تشخيص مي دهند 
فرد صلاحيت و ش��رايط نمايندگ��ي را دارد يا ندارد، اظهارداش��ت: اما اگ��ر احراز صلاحيت 
برعهده شوراي نگهبان گذاشته ش��ود تا از بين كانديداها افرادي را احراز صلاحيت و انتخاب 
كند، س��پس مردم از بين انتخاب ش��ده ها نماينده خود را انتخاب كنند، اين ام��ر در واقع به معني 
انتخابات دو مرحله اي خواهد بود. وي تاكيد كرد: دستگاه هاي اجرايي و نظارتي بايد تلاش كنند تا 
مردم اعتماد كنند كه خواسته هاي آنها براي رسيدن به هدف صحيح گردش آزاد قدرت در جامعه 
تنها از طريق انتخابات و صندوق هاي راي انجام مي شود و اين اطمينان فقط با سخنراني و مصاحبه 
مسوولان اجرايي و نظارتي حل نخواهد ش��د بلكه در عمل بايد اين اعتماد سازي و اطمينان فراهم 
شود. دبيركل انجمن اسلامي مدرسين دانش��گاه ها گفت: اگر به اين موضوع توجه نشود و مردم به 
انتخابات بي اعتماد شوند، نظام پشتوانه محكم مردمي را به تدريج از دست خواهد داد. دبيركل انجمن 
اسلامي مدرسين دانش��گاه ها درباره برنامه و اس��تراتژي انجمن در انتخابات آتي گفت: اين انجمن 
به عنوان فراگيرترين تشكل دانشگاهي كشور در مجموعه شوراي هماهنگي جبهه اصلاحات عمل 
مي كند و ش��وراي مزبور نيز در مجموعه جريان اصلاحات قرار مي گيرد بنابراين، سياست كلان آن 
همسو با سياست كلي اصلاح طلبان كشور خواهد بود. اين فعال اصلاح طلب ادامه داد: منظور از طرح 

بعضي مس��ائل تفرقه برانگيز كه با تحريف سخنان اصلاح طلبان 
صورت مي گيرد در جهت تلاش براي ايجاد ش��كاف بين دولت 
واصلاح طلبان صورت مي گي��رد اما با توجه به آگاهي و رش��د 
مردم و ش��ناخت آنها از اين نوع رس��انه ها ج��اي نگراني جدي 
نيس��ت. دبيركل انجمن اسلامي مدرس��ين دانشگاه ها تصريح 

كرد: درآستانه انتخابات حفظ و آرامش رواني جامعه براي 
برگزاري يك انتخاب صحيح ضروري است تا شكافي 
بين نيروه��اي وفادار ب��ه نظام پيش نياي��د چرا كه 
حمايت از اس��اس نظام و اركان آن از جمله دولت 
خدمتگ��زار وظيفه مش��ترك هم��ه جريان هاي 

سياسي وفادار به كشور و انقلاب است. 

ابراهيم اصغرزاده، فعال سياسي اصلاح طلب معتقد است كه رد صلاحيت هاي احتمالي منجر به 
كناره گيري اصلاح طلبان از انتخابات مجلس دهم نخواهد ش��د. اصغرزاده در گفت وگو با ايلنا با اشاره 
به اينكه ردصلاحيت بعضي افراد براي ورود به مجلس ش��وراي اس��لامي يا مجلس خبرگان موجب 
كناركشيدن ما نخواهد شد، گفت: هرچند بايد همه افرادي كه صلاحيت دارند در مجلس خبرگان و 
شوراي اسلامي نامزد شوند، اما در   نهايت همواره بين نامزد ها اختلاف وجود دارد و بايد اصلاح طلبان 
به كسي راي بدهند كه به ديدگاه هاي اصلاح طلبانه نزديك تر است و مي تواند شرايط زيست عمومي و 

زيست سياسي را بهبود ببخشد. 
اصغرزاده با اشاره به نقش اساسي مجلس خبرگان در قانون اساسي گفت: اگر اين مجلس در اختيار 
تندرو ها باشد، آينده كشور مبهم خواهد بود و ايران بيشتر به سمت انزوا خواهد رفت، اما دولت بايد زمينه 

حضور همه تفكرات را در انتخابات خبرگان فراهم كند. 
وي با اشاره به اينكه دولت مي تواند ادعا كند كه من فقط مجري انتخابات هستم و نظارت را به طور 

كامل به شوراي نگهبان واگذار كرده ام، خاطرنش��ان كرد: اما يادمان باشد در انتخابات 
سال ۶7، شوراي نگهبان انتخابات تهران را تاييد نمي كرد و در اختلاف بين وزارت كشور 
و ش��وراي نگهبان، امام خميني به آقاي انصاري ماموريت داد كه مش��كل را حل كند. 

اين فعال سياسي اصلاح طلب با اشاره به وظايف مجريان انتخابات گفت: مجري انتخابات نمي تواند 
نسبت به مداخله نهادهاي نظامي يا تخلفات ديگر بي تفاوت باشد، گفت: فراموش نكنيم برگ برنده 
دولت، مشاركت همه مردم است. اينكه حتي كساني كه نظام را قبول ندارند هم در انتخابات حضور 
پيدا كنند و راي مردم حق الناس باشد و دولت به عنوان يك مجري بايد زمينه يك انتخابات خوب 
را برگزار كند.  اصغرزاده درباره انتخابات مجلس خبرگان ب��ا بيان اينكه اگر مجلس خبرگان آينده 
مجلسي قدرتمند، معتدل و واقع گرا باشد آينده كشور تضمين خواهد شد، تصريح كرد: طبيعي است 
افرادي مثل ما نمي توانند وارد مجلس خبرگان شوند و افراد بر اساس آيين نامه خاصي در انتخابات 
آن شركت مي كنند، اما معتقدم مي توان بين افرادي كه نامزد اين انتخابات مي شوند، افراد معتدل و 
نزديك تر به اصلاح طلبان را انتخاب كرد. وي افزود: هرچند مجلس شوراي اسلامي نيز در قانونگذاري 
و زندگي روزمره مردم مهم است اما مجلس خبرگان رهبري به لحاظ راهبردي به مراتب از مجلس 
شوراي اسلامي مهم تر است، چراكه در استراتژي هاي كلان نظام تاثير مي گذارد. اصغرزاده تاكيد 
كرد: افرادي كه در انتخابات شركت مي كنند و مي خواهند 
با حضور در انتخاب��ات اصلاحات انجام دهن��د و به وجوه 
دموكراتيك قانون اساس��ي باور دارن��د، معتقدند تمامي 
اركان نظام به راي مردم مربوط است و اين مساله بالا ترين 
مقام هاي نظام را نيز شامل مي ش��ود. البته يك جريان در 
اين چند س��ال پيدا ش��د به نام »جريان كشف« كه 
معتقد بود راي مردم تزييني اس��ت و رهبر بايد 
كشف ش��ود، اما واقعيت اين اس��ت كه حضور 
افراد قدرتمند در خبرگان اهميت زيادي دارد 
و نگرش اصلاح طلبان��ه و اصولگرايانه اعضاي 

خبرگان اهميت بسزايي دارد. 

محمدرض��ا خاتمي فعال سياس��ي اصلاح طل��ب در جديدترين اظه��ارات خود اع��لام كرد كه 
اصلاح طلبان از مساله بررسي صلاحيت ها نگراني ندارند. خاتمي كه با خبرگزاري آنا وابسته به دانشگاه 
آزاد گفت وگو كرده با بيان اينكه اصلاح طلبان به دنبال تكرار مجلس ششم نيستند گفته است: انتخابات 
آتي خيلي مهم خواهد بودچرا كه تجربه ده سال گذشته را داريم. شما سير حوادث را ببينيد از انتخابات 
مجلس هفتم كه آن حذف شروع شد و بعد در انتخابات رياست جمهوري كه ماها دچار تفرق شديم و 
بعد در انتخابات سال 88 كه آن حوادث تلخ رخ داد و بعد انتخابات سال 92، مجموعه حوادث همه را سر 

عقل آورده است كه بايد در چنين مسيري حركت كرد. 
وي افزود: من فكر مي كنم كه اين عقلانيت و رش��د عقلانيت فق��ط مختص به اصلاح طلبان 
نيست. معتقدم كه اصولگرايان و نهادهاي حاكميتي كه تصميم گير هستند هم اين رشد را پيدا 
كرده اند. خاتمي با بيان اينكه اصلاح طلب��ان ميليون ها نفرند و كم نمي آيند ادام��ه داد: از طرفي 
خودشان مي گويند ما بنا نداريم كه اصلاح طلبان را حذف كنيم. خاتمي افزود: فرض اصلاح طلبان 

اين است كه همه طبق قانون عمل مي كنند. اما چه اتفاقي در انتخابات سال 92 افتاد؟ يعني 
در انتخابات س��ال 92 اراده غالب اين بود كه نامزد مد نظر خود را بياورند و همه مقدماتش 
را هم فراهم كردند. اجازه ندادند كه آقاي خاتمي بيايد و آقاي هاش��مي را هم رد صلاحيت 

كردند. در درون اصلاح طلبان هم رقابت ايجاد كردند تا به اين ترتيب آرا را بشكنند و تا يك هفته 
قبل از انتخابات هم موفق بودند چون آقاي روحاني 8 درصد و آقاي عارف ۶ درصد از آرا را داشتند. 
اما اصلاح طلبان با يك برنامه روش��ن، شفاف و اعتمادس��از با مردم متحد شدند و نتيجه را تغيير 
دادند. ما اين كار را مي توانيم در انتخابات اخير انجام دهيم، يعني مهم نيس��ت چقدر از نيروهاي 
اصلاح طلب را رد صلاحيت كنند؛ آنقدر نيروهاي اصلاح طلب در جامعه ما گسترده است كه امكان 
حذف كامل شان وجود ندارد. به شرطي كه اتحاد و انسجام را روي نامزدها داشته باشيم، مي توانيم 
به نتيحه مطلوب خود برسيم و ان شاءالله اين اتفاق هم خواهد افتاد. خاتمي در پاسخ به اين سئوال 
كه مي پرسيد علت نگراني اصولگرايان از تكرار مجلس ششم چيست، اظهار داشت: آنها خيال شان 
راحت باشد، چون من فكر مي كنم كه اگر انتخابات آزاد هم باشد، مجلس ششم با آن كيفيت عالي 
ديگر تكرار نخواهد شد. اين تاريخ تكرار نمي شود. از طرف ديگر كاملا معلوم است كه اين يك جنگ 
رواني است. وي افزود: اصلاح طلبان اگر مي خواستند وارد آن فاز شوند 
در انتخابات گذشته به گونه اي ديگر عمل مي كردند. فضاي كنوني 
قابليت مجلس ششم را ندارد و اين را اصلاح طلبان هم فهميد ه اند 
بنابراين حاضرند خيلي به كمتر از آن هم رضايت دهند. خاتمي 
تصريح كرد: ما شرايط كشور را درك مي كنيم كه خطير و بحراني 
اس��ت و در حقيقت ما هنوز از آن لبه  پرتگاه دور نشديم. 
بنابراين اصلاح طلبان هيچ كدام شان به دنبال منافع 
حزبي، گروهي و جناحي نيستند، هدف شان نجات 
كشور اس��ت، آماده اند براي نجات كش��ور و براي 
جلوگيري از ايج��اد تنش از اعضاي ارش��د خود 
بگذرند و رضايت بدهند كه نيروهاي ديگر وارد اين 

عرصه شوند. 

محسن رهامي: 
 عملكرد شوراي نگهبان انتخابات را

 دو مرحله اي كرده است

ابراهيم اصغرزاده:
 ردصلاحيت ها موجب كناركشيدن 

اصلاح طلبان نمي شود

محمدرضا خاتمي: 
 امكان حذف كامل اصلاح طلبان

وجود ندارد

محمدرض��ا باهنر، م��رد لابي هاي مجلس 
بود ام��ا حالا چند س��الي اس��ت كه ب��ه دنبال 
جايگاه��ي بالاتر از لابي گري در مجلس اس��ت 
چه آنكه در گفت وگويي كه با »اعتماد« داشت 
گفت كه دوران بازيگري اش به س��ر رس��يده و 
خود را كارگردان اصولگراي��ان مي داند. اگرچه 
جز خودش هيچ اصولگراي��ي او را به اين صفت 
متصف نكرده اما نحوه رفتارش نش��ان مي دهد 
به دنبال عصر كارگرداني اس��ت. از بد حادثه او 
زماني خلعت كارگرداني ب��راي خود دوخته كه 
اصولگرايان حال و روز خوشي ندارند. يك سوي 
اصولگرايي موتلفه، ايثارگران و پايداري هستند 
كه به گفته خودش��ان بيش از 40 جلسه براي 
 وحدت برگ��زار كرده اند. خروجي 40 جلس��ه 
سه ضلعي اصولگرايان شوراي فقهايي مركب از 
آيات مصباح، موحدي كرماني و يزدي است. اما 
باهنر صريح تر از هميشه مي گويد: ما شوراي فقها 
نداريم و آن را نمي پذيريم. ما جامعتين را داريم. 
البته برخي دوس��تان ما مي گويند سه آيت الله 
باشند؛ آيت الله موحدي كرماني، آيت الله يزدي و 
آيت الله مصباح يزدي. ما زير سايه جامعتين كار 
خود را انجام مي دهيم، البته در جامعه روحانيت، 
آيت الله موحدي كرماني و در جامعه مدرس��ين 

آيت الله يزدي براي ما بسيار محترم هستند. 
او البته مشخصاتي از اين »ما« كه مي گويد 
نشان نمي دهد. معلوم نيس��ت با نظراتش چه 
كساني همگرا هستند و او خود را با كدام چهره ها 

و شخصيت ها جمع مي بندد. 
باهنر در تمامي ماه هاي اخير حتي در يكي از 
جلساتي كه محورش اين سه ضلعي بود شركت 
نكرد و دست آخر با اين موضع گيري آب سردي 
بر پيكره وحدت نيم بند اين سه تشكل ريخت. او 
البته سخن سنگيني هم به دبيران كل جامعتين 
گفت: از نظر ما ش��خصيت حقوقي اين افراد در 
جايگاه دبيركل اين تشكل ها اهميت بيشتري 
دارد. يعني اگ��ر اين عزيزان هس��تند، به خاطر 
حضورش��ان در جامعتين اس��ت. برخي آقايان 
مي گويند سه نفر ش��خصيت حقيقي انتخاب 
كنيم كه ما در اين مورد با آنها اختلاف نظر داريم و 

نظر ما اين نيست. 
اين شايد صريح ترين باهنر ماه هاي گذشته 

باش��د. او مي خواهد كل بازي را در دست بگيرد. 
به همين دليل هم بود كه در يك س��ال گذشته 
براي جبهه پايداري از اعتبارش هزينه كرد تا آنها 
را در جمع اصولگرايان وارد كند. حتي دلخوري و 
ناراحتي لاريجاني را هم به جان خريد تا تندروها 
را پشت ميز مذاكره بنش��اند اما هنگام مذاكره 
كه رس��يد پايداري ها به جاي باهن��ر با موتلفه 
و ايثارگران نشس��تند و توافق هم كردند. حالا 
نوبت باهنر است كه مواضع هر سه ضلع وحدت 
را همزمان م��ورد انتقاد قرار دهد؛ البته س��هم 
پايداري بيش از ديگران اس��ت: اصلا س��ه ضلع 
منتفي است و ما آن را رد مي كنيم، بنابراين ضلع 
چهارم و پنجم هم نخواهيم داش��ت. ما شوراي 
هماهنگي جريان اصولگرايي داريم. پايداري ها 
اكثرا 4 يا 5 سال است كه فعاليت سياسي دارند 
و اين رق��م در برابر تجربه 30س��اله اصولگرايان 
قابل توجه نيست و اينكه قرار باشد ما در پايداري 

هضم  شويم درست نيست. 

دبيركل جبهه پي��روان مي گويد ب��ودن با 
17 تش��كل اصولگرا مي طلبد كه او تمامي اين 
اضلاع را به خوبي بشناس��د و بداند كدام يك با 
ديگري نشست و برخاس��ت دارد و كدام يك در 
بزنگاه دست اصولگرايان را در حنا مي گذارد. پس 
مي گويد: اگر جامعه اصولگرايي را يك طناب 10 
متري در نظر بگيري��م؛ يك منتهي اليه آن هيچ 
ائتلافي را قبول ندارد و زي��ر همه چيز مي زند و 
طرف مقابل هم با حداقل صداي ممكن مي گويد 
ما اصلاح طلب نيستيم و اصولگرا هستيم و كسي 
كه در وسط اين طناب قرار گرفته است اگر قرار 
باشد دو طرف طناب را نفي كند چيزي از جامعه 
اصولگرايي براي او باقي نمي ماند و كسي بايد در 
مركز قرار بگيرد كه بتواند هر دو راس طناب را به 

هم نزديك كند. 
آن سه ضلعي كه باهنر منتفي مي داند همين 
دو هفته قبل تمام دبيران استاني اش را در تهران 
جمع كرد تا ش��وراي فقها براي شان سخنراني 

كنند اما از جمع آن سه روحاني يكي كه يزدي 
بود كلا نيامد، موحدي كرماني تنها پيام فرستاد 
و مصباح يزدي حاضر شد و سخنراني هم كرد. اما 
باهنر با اين اظهارات همه را بر س��ر دو راهي قرار 
مي دهد. او نه سه ضلعي را قبول دارد و نه چهار و 
پنج ضلعي. به جايش يك كلام مي گويد شوراي 

هماهنگي اصولگرايان. 

او البته خود را مطيع جامعتين مي داند و راه 
را براي روزي كه تندروها بتوانند راي جامعتين 
را هم بزنند باز مي گذارد: م��ا زير نظر دو جامعه 
كار مي كني��م و كاري هم به ديگ��ران نداريم، 
اما اينكه جامعه مدرس��ين و جامعه روحانيت 
بخواهند با آقاي مصباح يزدي مش��ورت كنند، 
به عهده خودشان است ما در اين مورد شرطي 
نگذاش��تيم. در طيف اصولگراي��ي جريان هاي 
متفاوتي هس��تند، ما مي گوييم جامعتين را به 
عنوان بزرگ تر خود قبول داريم و بدون ش��رط، 
زير نظر آنه��ا كار مي كنيم. برخ��ي مي گويند 
جامعتين به شرط اينكه آيت الله مصباح يزدي 
هم باش��د. برخ��ي ه��م برعك��س مي گويند 
جامعتين، به شرط اينكه آيت الله مصباح نباشد. 
ما مي گوييم بلاش��رط هس��تيم. ما هر آنچه را 
جامعتين تصميم بگيرد، قب��ول داريم. ما براي 
جامعتين ش��رط نمي گذاريم. ممكن است در 
جلس��ات خصوصي با آنها صحبت هايي داشته 
باش��يم و نظرات ش��خصي خود را به آنها اعلام 

كنيم اما در رسانه ها چيزي نمي گوييم. 

باهنر زير ميز موتلفه و پايداري زد
مخالفت كارگردان با سه ضلعي و شوراي فقها

برش- 1

   اوايل انق�اب امام خميني قط�ب زاده را به عنوان رييس صداوس�يما منصوب 
كردند. در آن زمان ما در دانش�گاه با مخالفان درباره قطب زاده بحث مي كرديم و از 
ايشان دفاع مي كرديم در حالي كه منافقان به ايشان حمله مي كردند. اما بعد از دو 
س�ال، نظام او را اعدام كرد. پس فاكتور زمان مهم اس�ت. آن زمان كه بنده از آقاي 
احمدي نژاد حمايت مي ك�ردم، مربوط به ش�هرداري ب�ود. وزارت اطاعات دولت 
اصاحات به ايشان ايراد گرفته بود. من خدمت آقاي يونسي رفتم و مشكل را جويا 
شدم. آقاي يونس�ي به معامات نفتي صورت گرفته در اروميه اش�اره كرد كه من 

گفتم كدام استاندار مرزي اين كار را نكرده است؟ 
  سال ۸۸ ، پنج روز بعد از انتخابات پيش موس�وي رفتم، حرف هايي كه به او زدم 
در حد دو يا س�ه جمله بود. در گذشته هم مخالف دولت موس�وي بودم. به او گفتم 

مهندس ۲۰ سال است در سياست نبودي. يك سال اس�ت كه آمدي و ۱۳ ميليون 
به ش�ما راي دادند. اين ۱۳ ميليون خيلي بايد غنيمت باش�د. ب�ه او گفتم با اين ۱۳ 
ميليون كار كن، قطعا در دوره آينده رييس جمهور خواهي بود. بعد گفتم هر دولتي 
نياز به اپوزيسيون دارد. شما هم اپوزيسيون اين دولت شويد اما نظام اپوزيسيون 
نمي خواهد. اساس�ا هيچ نظامي اپوزيس�يون خ�ود را تحمل نمي كند ب�ه او گفتم 
اگر اپوزيس�يون نظام باشي خيلي خوش ش�انس باش�ي، نهضت آزادي مي شوي. 
موسوي عصباني بود، مي گفت س�تادهاي او را گرفتند و تعطيل كردند. به او گفتم 
اگر اپوزيسيون نظام شوي، خودت را هم مي گيرند اما اگر اپوزيسيون دولت بشوي 
قطعا من در حزب ش�ما نمي آي�م و رقيب من خواهي�د بود. اما م�ن از تريبون هاي 

مختلف حتي در صدا و سيما دفاع خواهم كرد.
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